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اسحـق ارزانـی

اقتصادی

گــروه اقتصادی - اندیشــکده 
خــودرو با دعوت از فعــالان زنجیره 
خودرو از ابتدای زنجیره قطعه ســازان 
و تامین کننــدگان خــط تولید خودرو 
تــا انتهــای زنجیره کــه بحث عرضه 
و فــروش خــودرو اســت، میزگرد 
تخصصــی با موضوع  ''خودرو در پیچ 
سیاســت'' برگزار کرد که ضمن آن به 
موضــوع مهم صنعت خودرو و اثرات 
سیاســت گذاری ها بر این صنعت، در 
آستانه شــکل گیری دولت چهاردهم 
پرداخته شــد تا با توجه به تاکید رئیس 
جمهــور دولت چهاردهم بــر ایجاد 
دولت گفتمان و رفــاه، این زنجیره در 
نخستین دیدار خود در این میزگرد که 
قرار است ادامه دار باشد، پیرامون حوزه 
صنعــت خودرو که مشــترک بین این 
زنجیره است، به نقطه نظر مشترک خود 
رســیده تا صدایی واحد برای اعلام به 
سیاست گذاران خودرویی و حاکمیت 

باشند. 
در ایــن میزگــرد به ترتیب آرش 
محبی نژاد )دبیر انجمن صنایع همگن 
نیــرو محرکه و قطعه ســازی خودرو 
کشــور(، احمد نعمت بخــش )دبیر 
انجمن خودروســازان ایــران(، هادی 
ســلیمانی ملکان )رئیس هیات مدیره 
انجمن واردکنندگان خودرو(، عباسعلی 
غباثی )دبیر انجمن شرکت های خدمت 
پــس از فــروش( و علی خســروانی 
)نایب  رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران 
و فروشندگان خودرو( به ارائه نظرات 
خود و خواســته حوزه خود از دولت 

چهاردهم پرداختند.
 ضــرورت ایجــاد ســند 
بالادستی و نقشــه راه صنعت 

خودرو
در ابتــدای این نشســت، آرش 
محبی نژاد- دبیر انجمن صنایع همگن 
نیــرو محرکه و قطعه ســازی خودرو 
کشــور- ضمن ابراز امیدواری نسبت 
به اینکه دولت و مجلس جدید، گوشی 
شنوا برای شنیدن صدای بخش صنعت 
خودرو داشته باشد، اظهار کرد: "خودرو 
در پیچ سیاست" عنوان هوشمندانه ای 
است که انتخاب شــده است؛ چراکه 
متاســفانه صنعت ما به شدت سیاسی 
اداره می شــود. این درحالیست که نبود 
یک ســند بالادســتی و مدون و نقشه  
راه صنعت خــودرو، خللی بزرگ در 
این صنعت به حساب می آید که آینده 
این صنعت را نامعلوم نگه می دارد. اگر 
بتوانیم با کمک اندیشکده ها و با حمایت 
مسئولان رده بالا کشور و متمرکز کردن 
سیاســت گذاری در حــوزه صنعت 
خودرو، اســناد بالادستی برای صنعت 
خودرو تعریف کنیم که این سند )یک 
افق و چشــم انداز ۱۰ ساله یا  ۲۰ ساله 
باشد( می تواند نقشه راه توسعه صنعت 

باشد.
وی افــزود: بازیگران این صنعت 
اعــم از تولیدکننــدگان مــواد اولیه، 
قطعه ساز، تولیدکننده خودرو، خدمات 
پــس از فروش و ســپس هــم حوزه 
فروش خودرو در جامعه، همگی تحت 
پوشش اسناد بالادســتی قرار بگیرد و 
با تغییر دولت هــا و مجلس ها، قواعد 
و اصول بازی عوض نشــود تا چنانچه 
کسی که به حوزه صنعت خودرو ورود 
کرد و تصمیم به سرمایه گذاری داشت، 
چشم اندازی داشته باشــد که بداند از 
نقطــه ابتدایی که آغاز می کند طی یک 
مدت زمانی، به نقطــه مدنظر خواهد 
رســید.   این فعال صنعت قطعه کشور، 
تصریح کرد: در مواقعی به عمد، صنعت 
خودرو را با صنعت موشــکی کشور 
برای تخریب صنعت خودرو، مقایسه 
می کنند که بسیار قیاس اشتباهی است؛ 
چراکه اگر صنعت موشکی ما پیشرفت 
چشمگیری داشــته، سیاست گذاری 
واحد، اســناد بالادســتی و نقشــه راه 
مشخص طی سال های بسیار، هم داشته 
اســت که تغییرات دولت ها و مجلس، 
تغییراتی در آن ها ایجاد نکرده اســت؛ 
مگر غیر از این است که صنعت گران این 
حوزه هم همان دوستان و هم کلاسی ها 
ما در دانشگاه هستند. محبی نژاد تاکید 
ایــراد سیاست گذاری هاســت  کرد: 
کــه صنعتی می شــود صنایع نظامی و 
موشــکی و دیگری می شــود صنعت 
خودروســازی کــه همه ِ مــا بر روی 
آن کار می کنیــم اما "کاســه چه کنم بر 
دســت گرفته ایم" و چالش های بسیار 
دارد. دبیر انجمن همگن قطعه ســازان 
خاطرنشان کرد: تمرکز سیاست گذاری 
واحــد و جلوگیــری از تعــدد آرای 
نهادهای مختلف و تهیه  اسناد بالادستی 
و نقشــه راه  که ضمانت اجرایی داشته 
باشد و ســپس دولت و حاکمیت هم 
سیاســت گذاری، هدایت راهبردی و 
نظارت بر تصدی گری و بنگاه داری را 
رها کند و به دست ساختار سرمایه داری 

و بنگاه داری بسپارد.  
از ابتدای ســال تخصیص 
ارز نداشتیم؛ هرچه بوده تامینِ 

تخصیصِ سال گذشته است
در ادامــه این میزگرد خودرویی، 
احمــد نعمت بخش- دبیــر انجمن 
خودروسازن ایران- با بیان اینکه صنعت 
خودرو، مظلوم ترین صنعت کشــور 
است، اظهار کرد: علیرغم افزایش اینکه 
قیمت تمام مواداولیه مرتباً افزایش یافته 
و اصلاح قیمت صورت گرفته است، اما 
اجازه افزایش قیمت به محصول خودرو 
داده نشــد؛ این برای خود ما هم سوال 
است که چگونه می توان اینگونه عمل 

کرد و زیر قیمت تمام شده فروخت؟ 
وی افزود: سال گذشته حدود یک 
میلیون دستگاه خودرو تولید شد که اگر 
اجازه می دادند که قیمت ها اصلاح شود 

و بدون زیان دهی خودرو تولید می شد، 
حتی بر فرض محال که تیراژ تولید هم 
بالا نمی رفت و همان یک میلیون و اندی 
خودرو تولید می شــد،  قدرت خرید 

مردم ۸۰ درصد افزایش پیدا می کرد. 
دبیر انجمن خودروسازان کشور 
تصریح کرد: خودرو همچون بنزین شده 
است که هیچکس جرئت افزایش قیمت 

آن را ندارد. اگر می خواهیم در صنعت 
خودرو پیشرفت کنیم باید همان راهی 
را برویم که دنیا در این صنعت طی کرده 
است. سال ها پیش به صورت مکتوب 
به وزیر صمت وقت )نعمت زاده( اعلام 
کردیم که اگر می خواهید کاری اساسی 
برای این صنعت انجام دهید و صنعتی 
قابل رقابت با دنیا داشــته باشیم، اجازه 
دهید که یک خودروساز خارجی وارد 
کشور شود و صفر تا ۱۰۰ کار )از تولید 
تا خدمات پس از فروش( را خود انجام 
دهد تا ما هم یاد بگیریم.  نعمت بخش 
خاطرنشان کرد: حرف ما این است که 
واردات خودرو را آزاد کنید؛ ما مشکلی 
بــا واردات خودرو نداریم و از ســوی 

دیگــر قیمت را هــم آزاد کنید. رقابت 
بگونه ای باشــد که بتوانیم بفروشیم و 
اینگونه زیان دهی نداشته باشیم. از بابت 
همین قیمت گذاری دســتوری حدود 
۱۰۰ همت بدهکاری به زنجیره تامین 

و قطعه سازان داریم.
ایــن مقام صنعتــی ضمن گلایه 
از شــرایط تخصیص ارز، اظهار کرد: 

بروکراسی بسیار شدیدی درخصوص 
تخصیص ارز به راه انداخته اند؛ از ابتدای 
ســال تا ۱۷ تیرماه امســال، تخصیص 
ارزی به صنعت خودرو صورت نگرفته 
است؛  ۱.۵ میلیارد دلاری هم که از نیمه 
دوم تیرماه داده شــد، مربوط به تامین 
ارزی است که سال گذشته تخصیص 
داده شده بود، اما تاکنون تامین نشده بود. 
امسال هر چه که وعده تخصیص داده 

شده، اما متاسفانه تامین نشده است. 
دبیر انجمن خودروســازان ایران 
تاکید کرد: همین شــده اســت که طی 
چهار ماهه امسال نسبت به سال گذشته، 
تولیــد خودرو افت کرده اســت؛ ۱.۷ 
میلیون دستگاه خودرو برای سال جاری 

برنامه ریزی شــده؛ این درحالیست که 
چنانچــه با همین فرمان جلو برویم، به 
تولید ســال گذشته )حد.د ۱.3 میلیون 

دستگاه( هم نخواهیم رسید.
سه شــرط اساســی برای 

توسعه صنعت خودرو
هادی ســلیمانی ملکان- رئیس 
هیات مدیــره انجمــن واردکنندگان 

خودرو تهــران- در ادامه این میزگرد، 
اظهار کرد: اگر به جای اینکه تولیدکننده 
و واردکنندگان را به جای تقابل باهم در 
کنار هم ببینند ، بســیاری از مشکلات 
را می تــوان راحت تر حل کرد و نتیجه 
عمل موثرتر خواهد بود. برای توســعه 
صنعت خودرو سه شرط اساسی می توان 
متصور کرد. برای آنکه بتوانیم حرکت 
در مسیر درست داشته باشیم بایستی به 
اجماع نخبگانی برسانیم که این اجماع 
متشکل از حاکمیت، مردم و اندیشمندان 
است. وی افزود: اندیشمندان متخصص 
بایستی صدای مردم را بشنوند، تحلیل 
کــرده و خواســته آن هــا را به گوش 
حکمران برساند. در واقع جایی که این 

نظر تخصصی به گوش حکمران برسد 
و در سیاست گذاری ها تبلور پیدا کند، 
آنجــا حکمرانی خوب اتفاق می افتد و 
مسیر درست طی می شود. سیاست ها در 
حوزه صنعت به گونه ای شده که فعالان 
نمی توانند برای فردای خود برنامه ریزی 

کنند چه برسد برای یکسال بعد خود.
ملکان خاطرنشــان کرد: واردات 
خودرو و در حقیقت صنف ما چندسالی 
به طور کامل متوقف بود؛ اما خوشبختانه 
با همتی که دولت سیزدهم داشت، بحث 
واردات از سر گرفته شد تا به تعادل بازار 
کمک کند؛ این مدت افراد بســیاری و 
از جمله سازمان توسعه تجارت کمک 
کردند تا بحث واردات خودرو به حالت 
روتین خود بازگردد. اما مشکل اصلی 
در حــوزه ما، تغییرات هفته به هفته در 
قوانیــن خودرویی اســت. وی افزود: 
پوشه بزرگی از قوانین متعدد در حوزه 
واردات خودرو طی همین یکســال و 
نیم اخیر در دســت داریــم که خود ما 
را هم سردرگم کرده است و نمی دانیم 
که چه اتفاقــی در آینده خواهد افتاد و 
چه کاری دقیقا باید انجام دهیم؛ چراکه 
ممکن است هر لحظه قوانین و مقررات 
تغییــر کند. رئیس هیات مدیره انجمن 
واردکنندگان خودرو تهران تاکید کرد: 
همه  زنجیره بایستی کنار هم جمع شوند 
و با توجه به اینکه خوشبختانه در ابتدای 
دولت جدید هســتیم، تصمیم گیری و 
رســیدن به اجماع مشترک در زنجیره 
می تواند به سیاست گذاران جدید این 
امکان را بدهد که از نظر کارشناســان و 

فعالان تمام زنجیره استفاده کنند.
ارز تــه جدول باقــی بماند، 
شــاید به خدمات پس از فروش 

بدهند
در ادامه ی این نشست، عباسعلی 
غیاثــی- دبیــر انجمن شــرکت های 
خدمات پس از فروش- نیز برمظلومیت 
حلقه  خدمات پس از فروش در زنجیره 
صعت خــودرو تاکید کــرد و گفت: 
مظلوم ترین بخش در زنجیره خودرو، 
خدمــات پس از فروش اســت. بطور 
مثال در همین موضوع واردات خودرو، 
آقای وزیر گفتند که سه میلیون دستگاه 
خودروی برقی وارد می شود؛ آیا برای 
خدمات پــس از فروش آن هم فکری 
شــده بود؟ خدمات پس از فروش این 

سه میلیون دستگاه چه می شود؟
وی ادامه داد: قوانین خلق الساعه 
بزرگترین مشکل ماست که دوستان به 
آن اشــاره کردند. دو-سه سال است که 
تصمیم گرفته شده که برای خدمات پس 
از فــروش  ارز را یک نهاد تامین کند و 
بر خدمات هم نهاد دیگر نظارت داشته 
باشد؛ بنابراین در حقیقت "یتیم بودیم، 
یتیم تر هم شدیم." زمانیکه می خواهند 
سهمیه ارزی بدهند )فارغ از اینکه واقعا 
داده می شــود یا خیــر(، واردکنندگان 
خودرو، تولیدکنندگان خودرو و... ارز 

تخصیص داده می شود، در نهایت اگر 
ارزی باقــی مانده باشــد، در ته جدول 
خدمات پــس از فروش هم می توانند 
برای ارائه  خدمت، واردات قطعه داشته 
باشند.   این مقام صنعتی خاطرنشان کرد: 
متاسفانه خدمات پس از فروش به یک 
چشم دیگر در زنجیره صنعت خودرو و 
سیستم دیده می شود و بایستی ارز مورد 
نیــاز خود را از محــل فروش خودرو، 
تامین کند. از محل فروش خودرو هم 
بــا توجه به درصدهایی که وجود دارد، 

"زیرمیزها" به وجود می آید.
دبیر انجمن شرکت های خدمات 
پس از فروش- اعلام کرد: طبق آماری، 
3۵۰ هــزار واحــد صنفــی مربوط به 
خدمــات پس از فروش وجود دارد که 
۴۰۰۰ واحد وابسته به خدمات پس از 
فروشِ عرضه کنندگان است. در حالی 
این ۴۰۰۰ واحــد که ارزش افزوده ۱۰ 
درصدی دارند که بصورت طبیعی ۱۰ 
درصد قیمت قطعات اصلی گران تر از 
قطعاتی اســت که تجار وارد می کنند؛ 
بنابرایــن این روی نیاوردن به ســمت 
قطعه اصلی، باعث می شود که قطعات 

فیک، قطعات اصلی را از بین ببرند.
غیاثــی ضمــن تاکید بــر اینکه 
ارگان ها و سازمان های بسیاری در نقش 
ناظــر عمل و دخالت می کنند؛ تصریح 
کرد: بطور مثال یک بخشــنامه سازمان 
اســتاندارد دارد و وزارت صمــت هم 
آیین نامه فروش، همه این ها هزینه است 
و برای نمایندگان ما ســود آور نیست؛ 
زمانیکه سوددهی وجود نداشته باشد، 
مســیر به فساد کشــیده می شود؛ این 
درحالیست که سیستم ارزیابی خدمات 
پس از فروش، تبدیل به دردسر برای این 

حوزه شده است.
حوزه خودرو یک اکوسیستم 

است
علــی خســروانی- نایب رئیس 
اتحادیه فروشندگان خودرو تهران- به 
عنوان آخرین ســخنران در این میزگرد 
خودرویی- اظهار کرد: اولین بار است 
که همه ما با هم جمع شــدیم و زنجیره 
به صورت کامل از تامین کننده تا فروش 
محصول کنار هم قرار داریم و اولین بار 
است که نماینده ای از فروش هم در این 
نشســت ها حضور دارد. وی افزود: در 
حقیقت، حوزه خودرو یک اکوسیستم 
شامل مجموعه ها و اجزایی است که هر 
یک کار مشــخص خود را دارد نتیجه  
واحد در این اکوسیستم دارد؛ اینکه یک 
بخش از کار بیفتــد، کار کل مجموعه 
در حقیقت مختل می شود. اکوسیستم 
خودرو شــامل قطعه ساز، خودروساز، 
واردکننده، شــبکه خدمــات پس از 
فروش و فروشــندگان خودرو است ؛ 
بنابراین امــکان ندارد که یک بخش از 
این اکوسیســتم را تعطیل کنیم، در کار 
الباقی اختلال ایجاد شود.این فعال بازار 
خودرو تصریح کرد: دیدیم که چند سال 

ممنوعیت واردات خودرو، چه ضربه به 
مجموعه صنعت خودرو وارد شد. یکی 
از مهمترین موضوعات این است که در 
تصمیم گیری ها جزو مصرف کننده را 
نمی بینیم. زمانیکه باهم صحبت می کنیم 
به یک نظر واحد می رســیم که می توان 
این نظر را به گوش حاکمیت رســاند 
کــه نظر واحد به نفع مردم هم باشــد. 
خسروانی تصریح کرد: این درحالیست 
که در بعضی موارد، لازم اســت که به 
مصرف کننــده باج دهیم یــا اینکه از 
مصرف کننده در مقطعی حمایت مازاد 
کنیم تا مصرف کننده حفظ شــود. اگر 
مصرف کننده از بین برود، اتفاق خوبی 
نمی افتد. امروز متاسفانه خودرو از سبد 
مصرف جوان ها خارج شــده اســت؛ 
جوانی که تا چند سال پیش می توانست 
با خودرو خریداری کند، امروز خودرو 

را دور از دسترس می داند.
میزدگــرد خودرویــی به ۷ 
خواســته رسید تا بیانه ای برای 

تقدیم به دولت شود
در پایــان ایــن میزگــرد مجددا 
محبی نــژاد- دبیــر انجمــن همگن 
قطعه سازان- با بیان اینکه زنجیره تامین، 
تولید، توزیع و مصرف یک زنجیره بهم 
پیوســته واحد است که در این میزگرد 
حضــور داریم؛ بنابرایــن در مجموع 
صحبت دوســتان به هفت بند خواسته 
واحد می توانیم اشاره کنیم. هرچند در 
برخی نقاط اختــلاف نظر وجود دارد 
اما همگی یک نظــر داریم. جالب این 
اســت که حتی  با نمایندگان حاکمیت 
هم صحبت می کنیم، در این موارد با ما 
هم عقیده هستند؛ بنابراین پیشنهاد این 
اســت که بیانیه ای صادر کنیم و آن را به 
دولت چهاردهم یا وزیر صنعت دولت 
چهاردهم ارائه دهیم. وی افزود: با انتشار 
این بیانیه می توانیم، خواسته های خود را 
به گوش تصمیم گیران دولت چهاردهم 
برسانیم. درد مشــخص و راه حل هم 
واضح است؛  اجزا حاکمیت نیز حق را 
به ما می دهند اما اینکه چه کسی مخالف 
اســت که مســیر اصلاح نمی شــود، 
مشــخص نیســت. این فعال صنعتی 
خاطرنشــان کرد: در این بیانیه خواسته 
نخست ما جلوگیری از تغییرات مداوم 
بخشــنامه ها و قوانین مقررات است. 
مــوردم دوم می تواند لــزوم تمرکز بر 
سیاســت گذاری صنعت خــودرو و 
سپس تعریف نقشه راه بلندمدت و میان 
مدت و اســناد بالادستی برای صنعت 
باشد. خواســته چهارم، فاصله گرفتن 
از اقتصاد دستوری است و پنجم جامع 
نگری در زنجیره خودرو است. در بند 
ششــم می توان به لزوم مشارکت دادن 
اجزا این زنجیره در تصمیم گیری های 
صنعت اشاره کرد و در نهایت موضوع 
جایگزینی تصدی گــری و بنگاه داری 
با سیاست گذاری، هدایت راهبردی و 

نظارت در بدنه حاکمیت را تاکید کرد.

در میزگرد خودرو در پیچ سیاست عنوان شد؛

نارضایتی قطعه ساز تا فروشنده از 
قیمت گذاری دستوری خودرو

مجموعه صنعت خودروسازی کشور از ابتدای زنجیره که تولیدکنندگان قطعات خودرو هستند تا تولیدکننده، واردکننده، 
عرضه کننده و فروشندگان خودرو تا خدمات پس از فروش، همگی متفق القول معتقدند که علاوه بر اینکه دولت باید صرفاً در جایگاه 
سیاستگذاری خود فعالیت داشته باشد، بایستی یکبار برای همیشه قیمت گذاری دستوری را حذف و واردات خودرو را به صورت 
آزاد در دستور کار قرار دهد؛ ضمن اینکه وجود سند بالادستی و نقشه راه صنعت ضرورتی بسیار جدی است که حلقه مفقوده صنعت 

به حساب می آید.

تقویت تولید ملی، تنها راه افزایش قدرت چانه زنی خارجی است

طرح اصلاح قانون نظام صنفی در شورای نگهبان تأیید شد

گروه اقتصادی - یک فعال اقتصادی با بیان این که از 
آنجایی که رئیس جمهور نگاه به درون دارد، باید تولید کالای 
ملی را تقویت کند، گفت: واقعیت این اســت که این تنها 
راه افزایش قدرت چانه زنی خارجی است، ایجاد استقلال 
اقتصادی و سیاســی یکی از دستاوردهای تقویت صنایع و 
کالای ایرانی اســت و تاثیــر آن در تعاملات بین المللی نیز 

خود را نشان خواهد داد. 
حســین نعیم آبادی، در خصوص انتخــاب وزرا و 
گمانه زنی های مطرح شده درباره آن گفت: اگر وزرای امور 
خارجه، صمت و رییس بانک مرکزی به تولید ملی به اندازه 
کافی اعتقاد نداشته باشند صنایع در میان وعده ها، بخشنامه ها 
و اظهارنظرها بازی می خورند و آنچه آسیب می بیند اقتصاد 
کشور است. حسین نعیم آبادی افزود: افراد مهم هستند اما 
مهمتر از آن رویکردهایی است که منجر به تقویت یا تضعیف 
تولید داخلی می شود. از آنجایی که آقای دکتر پزشکیان نگاه 
به درون دارد، باید تولید کالای ملی را تقویت کند؛ واقعیت 
این اســت که این تنها راه افزایش قدرت چانه زنی خارجی 
است. مدیرعامل شــرکت شهاب ادامه داد: ایجاد استقلال 
اقتصادی و سیاســی یکی از دستاوردهای تقویت صنایع و 
کالای ایرانی است و تاثیر آن در تعاملات بین المللی نیز خود 

را نشــان خواهد داد. وی ایجاد کار و اشتغال را از مهمترین 
دستاوردهای توجه وزرای دولت جدید به تولید ملی دانست 
و تاکید کرد: رئیس جمهور محترم اگر وزرایی را به مجلس 
معرفی کند که حامی کالای ایرانی باشــند؛ نتیجه طبیعی آن 
این است که آمارهای اشتغال روند صعودی خواهد داشت 
و تاثیر مســتقیم آن را در کاهش آســیب های اجتماعی نیز 
خواهیم دید. نعیم آبادی به برخی انتقادات درباره حمایت 
از کالای داخلــی پرداخت و گفت: واقعیت آن اســت اگر 
این حمایتِ مشــروط با قدرت انجام شود و چندصدایی 
در ایــن باره در دولت نباشــد، شــاهد "افزایش ابتکارات 

تولیدکنندگان" نیز خواهیم بود. 
کدام محصــول خارجی از روز اول جایگاه امروزش 
را داشــته؟ هرچند در خصوص برخی کالاها باید انتقادات 
را هــم بپذیریم و اتفاقاً این به نفع تولید نیز خواهد بود. این 
فعال اقتصادی اظهار کرد: افزایش ثروت ملی، کاهش تورم 
و کنترل نقدینگی نیز از سایر اثرات حمایت از کالای ایرانی 
و تقویت تولید ملی است و این موارد جزء انتظارات مردم از 
دولت نیز هست. پس از آقای رئیس جمهور خواهشمندیم 
وزرایــی را به مجلس معرفی کند کــه به تولید ملی اعتقاد 

راسخ داشته باشند.

گروه اقتصادی - رییــس اتاق اصناف ایران از تایید 
 طرح اصلاح قانون نظام صنفی در شورای نگهبان خبر داد.

مجتبی صفایی، رئیس اتاق اصناف ایران ضمن اشاره 
به تأییــد »طرح اصلاح قانون نظام صنفی« و پایان تبعیض 
در انتخابات صنفی، اظهار کرد: موضوع اصلاح بخش اول 

قانون نظام صنفی، خوشبختانه به نتیجه مطلوب رسید.
وی افزود: یکی از مهمترین موضوعات طرح اصلاح 
قانون نظام صنفی مربوط به تبصره یک ماده ۲۲ قانون نظام 
صنفی اســت که به موجب آن، افــراد صنفی که پس از دو 
دوره متوالی یا چهار دوره متناوب خدمت در »هیأت مدیره 
اتحادیه ها« و »هیأت رئیسه اتاق های اصناف« از نامزدی در 
انتخابات بعد منع می شــدند. با اصلاح این تبصره، از این 
پس افراد مشمول این قانون می توانند در انتخابات حضور 
داشته و به شرط کسب دو سوم آرا در ترکیب هیأت مدیره / 
هیأت رئیسه اتحادیه ها و اتاق ها حضور داشته باشند. صفایی 
تصریح کرد: این به معنای آزادی اعضای صنفی در انتخاب 
و رعایت حقوقی است که پیشتر، از آن منع شده و در واقع 
به منزله رفع تبعیض و آغاز دوباره رقابتی آزاد در انتخابات 
صنفی خواهد بود. همچنین مهدی امیدوار سخنگو و عضو 

هیأت رئیسه اتاق اصناف ایران از تأیید طرح اصلاح قانون 
نظام صنفی خبر داد و گفت: ، پس از ۱۰ سال، طرح اصلاح 
قانون نظام صنفی در شورای نگهبان تأیید شد. صلاح تبصره 
یک ماده ۲۲ قانون نظام صنفی یکی از ماده های بسیار مهمی 
بود که در قالب طرح دو فوریتی به مجلس رفته بود، نگرانی 
از حذف بزرگان و پیشکسوتان اتحادیه ها و اتاق های اصناف 
از ترکیب هیأت مدیره / هیأت رئیسه اتحادیه ها و اتاق ها پس 
از دو دوره متوالی و چهار دوره متناوب رفع شد.وی گفت: 
به عنوان بزرگترین تشــکل بخش خصوصی باید این حق 
را می داشتیم که مثل نمایندگان مجلس و سایر انجمن های 
خصوصی در انتخاباتی آزاد شــرکت کنیم. لذا از این پس 
افراد پس از دو دوره متوالی می توانند با کســب دو سوم آرا 
دوباره در ترکیب هیأت مدیره / رئیســه اتحادیه ها و اتاق ها 
فعالیت داشته باشند. گفتنی است، طبق اعلام طحان نظیف، 
سخنگوی شورای نگهبان، طرح اصلاح قانون نظام صنفی 
کشور که در مراحل قبل با ایرادات و ابهاماتی مواجه شده بود، 
پس از انجام اصلاحات از سوی مجلس و بررسی مجدد در 
شورای نگهبان خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته 

نشد.

گروه اقتصادی - از ابتدای سال 
۱۴۰3 دولت دیگر اختیار ممنوع کردن 
کالاها را به واسطه تولید مشابه داخلی 
ندارد، گفــت: بنابراین دولت در حال 
حاضر می تواند از ابزار سود بازرگانی 
برای حمایت از تولید داخل اســتفاده 

کند.
رئیس کمیســیون گمــرک اتاق 
بازرگانــی ایران با بیان اینکه از ابتدای 
سال ۱۴۰3، با پایان برنامه ششم توسعه، 
دولت دیگر اختیار ممنوع کردن کالاها 
را به واسطه تولید مشابه داخلی ندارد، 
گفــت: بنابراین دولت در حال حاضر 
می تواند از ابزار ســود بازرگانی برای 
حمایت از تولید داخل اســتفاده کند، 
امــا ســایر ممنوعیت هــای واردات 
همچنان پابرجاست که مهمترین آنها 
مربوط بــه واردات کالاهای لوکس و 

غیرضروری است. 
محمدرضــا فاروقــی ، اظهــار 
کــرد: مطابق ماده ۲۲ احــکام دائمی 

توسعه کشــور، هرگونه وضع موانع 
غیرتعرفــه ای و غیرکارشناســی جز 
در مواقعــی که موازین شــرع اقتضاء 

می کند، ممنوع اعلام شده است.
به گفته وی ممنوعیت های سال 
۱3۹۷ به بعد شــامل بیــش از ۱3۰۰ 
قلــم کالای لوکــس هــم مربوط به 
ســتاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی بود 
و مابقــی ممنوعیت ها ســال ۱3۹۸ با 
اصلاح قانون حداکثر استفاده از توان 
تولید اجرا شــد. بر اساس ماده ۱۶ این 
قانون وزارت صمت می تواند تا پایان 
برنامه ششم توسعه واردات کالاهای 
مصرفی و مصرفی بادوام که مشــابه 
داخلــی دارند، ممنــوع کند یا مطابق 
ماده ۲۲ قانون احکام دائمی برنامه های 
توســعه، از موانع تعرفه ای یا افزایش 

سود بازرگانی استفاده کند. 
رئیس کمیســیون گمــرک اتاق 
بازرگانــی ایران با بیان اینکه اختیاری 
که دولــت بــه وزارت صمت برای 

ممنوعیــت واردات کالاهای مشــابه 
تولیــد داخل داده بود تــا آخر برنامه 
ششــم بود، تصریح کرد: ما در قانون 
چیزی به عنوان غیــر مجاز به معنای 
ممنوعیت های دولتی نداریم و دولت 
جز در موارد خاص امکان ممنوع کردن 
واردات کالاها را نــدارد؛ مگر به این 
اســتثناها که در دوره ای اختیار آن به 
وزارت صمــت داده شــده بود و این 
قانون تا پایان ســال ۱۴۰۲ هم تمدید 
شــد. وی با اینکه از ابتدای سال ۱۴۰3 
دولت دیگر اختیار ممنوع کردن کالاها 
را به واسطه تولید مشابه داخلی ندارد، 
گفــت: بنابراین دولت در حال حاضر 
می تواند از ابزار ســود بازرگانی برای 

حمایت از تولید داخل استفاده کند.
البتــه به گفته رئیس کمیســیون 
گمرک اتــاق بازرگانی ایران ســایر 
ممنوعیت هــای واردات همچنــان 
پابرجاست که مهمترین آنها مربوط به 
واردات کالاهای لوکس و غیرضروری 

است که بیشتر کالاهای مصرفی مورد 
اقبال عموم مــردم هم در همین گروه 

قرار می گیرد. 
به عبــارت دقیق تــر ممنوعیت 
واردات کالاهای گروه چهار همچنان 
پابرجاســت و فقــط ممنوعیت های 
واردات کالاهایــی که تولید مشــابه 
داخلی داشتند رفع شده است.گفتنی 

اســت اوایل مرداد ماه رئیس سازمان 
توســعه تجارت در نامه ای خطاب به 
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
بــه عدم تمدید ماده ۱۶ قانون حداکثر 
استفاده از توان داخل در برنامه هفتم، 
تاکید کرده بود که کارتابل فنی بررسی 
ســاخت داخل در واردات کالا عملًا 

از پایان مرداد ماه، حذف خواهد شد.

ممنوعیت واردات با پایان برنامه ششم چه تغییری می کند؟

 تمرکــز سیاســت گذاری واحــد و جلوگیری از تعــدد آرای نهادهــای مختلف و تهیه  
اســناد بالادســتی و نقشــه راه  که ضمانت اجرایی داشــته باشــد و ســپس دولت 
و حاکمیــت هــم سیاســت گذاری، هدایــت راهبردی و نظــارت بــر تصدی گری و 
بنــگاه داری را رها کند و به دســت ســاختار ســرمایه داری و بنگاه داری بســپارد.  

گروه اقتصادی  - نائب رئیس  
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و هند 
گفت: همچنــان اگر در واردات نیاز 
به دلار باشــد حتی اگر ثبت سفارش 
با ارزی غیــر از دلار صورت بگیرد 
بــه واردکننــده دلار اختصاص پیدا 
می کنــد بنابراین هــا می توان گفت 
حذف دلار از تجارت ایران بیشــتر 

صورت فرمالیته دارد تا واقعی.
مهــدی رنگ رونا، نائب رئیس 
اتاق مشــترک بازرگانی ایران و هند 
به موضوع حــذف دلار در تجارت 
خارجــی ایران پرداخت و گفت: در 
معامــلات بین المللی اگر یک طرف 
معامله ایران باشــد احتمال انسداد 
معامله بالا می رود به همین دلیل هم 
دولــت و هم بخش خصوصی ایران 
تصمیم گرفتنــد دلار را از معاملات 

بین المللی حذف کنند تا ریسک کار 
را کاهش دهند؛ در همین راســتا از 
دو سال پیش تاکنون وزارت صمت 
ثبت ســفارش دلاری را ممنوع کرده 
و در ثبت سفارش برای واردات کالا 
یورو، درهم، دینار، لیر و دیگر ارزها 
جایگزین این ارز شــده اســت. در 
واقع هر ارزی غیر از دلار در سیستم 
ثبت ســفارش پذیرفته می شــود و 
وزارتخانــه هــم را در تخصیص ها 

دلار را نمی پذیرد.
وی افزود: بــا این حال دلار به 
عنوان یک ارز مرجع با پشتوانه قوی 
همچنان مطرح است و دنیا با این ارز 

کار می کند، در نتیجه نوسانات آن بر 
اقتصاد ما هم تاثیرگذار اســت و به 
عبــارت دیگر همچنان حرف اول و 
آخر را دلار می زند و نوسانات دیگر 
ارزها نیز به تناســب نوسانات دلار 
اتفاق می افتد. رنگ رونا خاطرنشان 
کرد: در همین حال بانک مرکزی بر 
ورود دلارهــای حاصل از صادرات 
صادرکننــدگان ایــران نظارت دارد 
و صادرکننــدگان را بــه عرضه ارز 
حاصل از صادرات در ســامانه نیما 
و به نرخ مصوب بانک مرکزی ملزم 
می کند و این ارز به واردات کالاهای 
اساســی اختصاص می یابد و با این 

سازوکار تلاش شده در واردات کالا 
ارزهای دیگر بســته به مبدا وارداتی 
جایگزین دلار شود. اما همچنان اگر 
در واردات نیاز به دلار باشــد حتی 
اگر ثبت سفارش با ارزی غیر از دلار 
صــورت بگیرد بــه واردکننده دلار 
اختصاص پیدا می کنــد بنابراین ها 
می توان گفت حذف دلار از تجارت 
 ایران بیشــتر صورت فرمالیته دارد تا 
واقعــی. وی دربــاره کــم و کیف 
تبــادلات مالــی میان ایــران و هند 
توضیــح داد: بانک مرکزی ایران در 
کشــور هند منابع مالی را در اختیار 
دارد و از طریق آن منابع برای واردات 

کالا به ایــران تامین مالی می کند، در 
کنار این تاجران ایرانی که به هند کالا 
صادر  می کننــد نیز روپیه در اختیار 
دارند در این بین صادرکنندگانی که 
کالاهای خود را با روپیه به هندی ها 
می فروشند درآمد خود را در اختیار 
واردکننــدگان قــرار می دهند و این 
تبادلات به طور مستمر برقرار است.  
نائب رئیــس اتاق مشــترک 
بازرگانــی ایران و هنــد اظهار کرد: 
ممکن اســت برخی واردکنندگانی 
که به واســطه صرافی ها و بانک های 
دولتی تامین مالــی می کنند در  این 
فرآیند دچار مشکلات مقطعی شوند 
اما با توجه بــه حجم تبادلی که بین 
ایران و هند وجود دارد در تامین مالی 
با روپیه تاکنون مشکل جدی وجود 

نداشته است.  

نائب رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و هند:

حذف دلار از تجارت ایران فرمالیته است
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